
Zápis  
ze společného jednání Ekonomické komise Odboru lesního hospodářství České akademie zemědělských věd 
a Ekonomické komise Odboru lesníctva Slovenskej akadémie pôdohospodárskych vied, konaného ve dnech  

20. - 22. 4. 2004   
_______________________________________________________________________________________ 

přítomni: viz prezenční listina 

Společné jednání bylo zahájeno v Luhačovicích, kde bylo zaměřeno na problematiku ekonomiky pěstební 
činnosti a ekonomických aspektů přírodě blízkých způsobů hospodaření v lesích. V dalších dnech 
pokračovalo jednání v Antonstálu,  s hlavním bodem přípravy nového lesního zákona v Slovenské republice.  

Jednání Ekonomické komise OLH ČAZV, za řízení jejího místopředsedy Ing. Kupčáka, probíhalo podle 
programu: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Ekonomika pěstební činnosti a ekonomické aspekty přírodě blízkých způsobů hospodaření v lesích  
4. České lesní hospodářství v kontextu vstupu ČR do EU 
5. Lesní hospodářství - LČR - Lesní správa Luhačovice  
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze - Lesní správa LČR Luhačovice -  oblast průsmyku Vlára  

K bodu 1. informoval Ing. Kupčák o jednání výboru OLH ČAZV dne 19.1.2004 ve VÚLHM Jíloviště-
Strnady (dopady vstupu do EU na zemědělství, priority zemědělského výzkumu a NLP, zpráva o činnosti 
jednotlivých komisí, postup při rozpracování a naplňování NLP atd.). Dále podal informaci o jednání Pléna 
členů ČAZV dne 2.3.2004 na MZLU v Brně (Koncepce agrární politiky ČR po vstupu do EU, hospodářská 
omezení na území soustavy Natura 2000, Koncepce výzkumu a vývoje v působnosti MZe na léta 2004 – 
2008, předpokládané ekonomické dopady vstupu ČR do EU). 

K informacím o lesnickém ekonomickém výzkumu – bodu 2 vystoupili:  
Prof. Pulkrab - LEF ČZU Praha: závěrečná zpráva k projektu EU (lesní požáry), projekt FAO (práce 
s veřejností), inovace v LH (BOKU Vídeň), projekt NAZV (hodnocení sociálně-ekonomického významu 
funkcí lesa), metodika hodnocení rentability na lesních majetcích (demonstrační objekt Velkostatek Tetín); 
Doc. Kalousek - LDF MZLU Brno: závěry řešení  lesnického a  dřevařského výzkumného záměru na LDF,  
příprava a obsah nových výzkumných záměrů (2005 – 2010), projekt SAPARD „Vzdělávání vlastníků 
obecních lesů“, příprava konference s mezinárodní účastí „Ekonomické a právní aspekty lesnicko-
dřevařského sektoru ČR po vstupu do EU“ na LDF v Brně dne 22.6.2004; 
Ing. Matějíček - VÚLHM Jíloviště-Strnady:  činnost obdobná jako v minulých letech s jistým odklonem od 
výzkumu; zákon o veřejných výzkumných institucích, les. a dřevařská statistika, aktualizace přehledu 
podpor, šetření o nákladovosti a cenách v LH pro přepočty oceňovací metodiky, seminář „Lesy a jejich úloha 
v rámci regionů“, řešení kompenzací vlastníků lesa, informace a jejich dostupnost (viz stránky 
www.vulhm.cz, složka: Výzkumné útvary, Lesnická politika, Služba lesnické praxi). 

K bodu 3. Ekonomika pěstební činnosti a ekonomické aspekty přírodě blízkých způsobů hospodaření 
v lesích postupně vystoupili:  
Ing. Foltánek – Sdružení lesních školkařů ČR: „Ekonomické aspekty přírodě blízkého hospodaření při 
podpoře obnovy lesních porostů přirozeným zmlazením“ (referát navazující na jednání EK OLH ČAZV ve 
Vranově n. D., zaměřeného na ekonomiku lesního školkařtví), 
Ing. Szórád – Allwood, a.s. Zlín: „Ekonomika pěstební činnosti u společnosti CE WOOD, a.s.  
(kontext inklinace k přírodě blízkým způsobům hospodaření v rámci LS Luhačovice) “, 
Prof. Pulkrab - LEF ČZU Praha: „Ekonomické problémy trvale udržitelného obhospodařování lesa“,  
Ing. Kaňok – Lesy České republiky, s.p.: „Ekonomika pěstební činnosti a ekonomické aspekty přírodě 
blízkých způsobů hospodaření v podmínkách LČR“, 
Ing Michalčík - LDF MZLU Brno: „Ekonomicko-ekologické aspekty volby způsobu obnovy“. 

V průběžné i následující široké diskuzi k tomuto tématu a jednotlivým vystoupením referujících 
vystoupili: Ing. Tutka (ekonomické aspekty podrostního způsobu hospodaření, efektivnost přirozené obnovy, 
případové studie ČSHCF na Slovensku), Ing. Kaňok (přístupy managementu dodavatelských firem, 
potenciální ekonomické možnosti lesních majetků, vklady do pěstební činnosti z pohledu vlastníka, ekol. 
rovnice, diferenciální renta), Ing. Matějíček (kompenzace po vstupu ČR do EU), Ing. Michalčík 
(konkurenční prostředí zpracovatelů dříví, proporcionalita mezi náklady pěst. činnosti a budoucností lesa, 



  

rozhodovací proces o hospodářských úkonech z hlediska vlastníka), Ing. Foltánek (náklady a ceny dříví, 
objektivizace přírodních podmínek), Ing. Kupčák (programová opatření NLP k pěstební činnosti, chybějící 
informace i metodiky k ověřování některých relací a diferencí), Prof. Bartuněk (lesnická legislativa, použití 
zisku v LH, faktor času a nákladovost), Prof. Pulkrab (ziskovost či ztrátovost hospodaření podle SLT, 
problematika použití úrokování). 

K bodu 4. České lesní hospodářství v kontextu vstupu ČR do EU podal zevrubné informace Ing. 
Matějíček (analýzy, otázky využití strukturálních fondů, předpokládaný růst významu lesů, les jako součást 
venkova, právní rámec lesnictví a lesnická politika, vnitřní trh, lesnicko – dřevařský komplex jako modelový 
ekologický průmyslový řetězec, průměty globalizace, trh s lesními majetky atd.). 

Vzhledem k obsáhlosti a závažnosti přednesených příspěvků i diskuze k bodům 3. a 4. bylo na návrh 
Prof. Pulkraba dohodnuto vydání referátů i příp. koreferátů v samostatném sborníku. 

K bodu 5. Lesní hospodářství v podmínkách Lesní správy LČR Luhačovice informoval účastníky 
Ing. Pavlíček, zástupce les. správce. LS působí v LO 38 – Bílé Karpaty a Vizovické Vrchy a LO 41 -  
Hostýnsko vsetínské vrchy a Javorníky, obhospodařuje 3 LHC – Luhačovice, Brumov a Starý Hrozenkov. 
Katastrální výměra LS dosahuje 155 000 ha, lesní půda je na 52 192 ha, z toho v obhospodařování státu 
16 964 ha. Geologické podloží - magurský flyš, nejnižší bod 250 m.n.m., nejvyšší vrchol 970 m.n.m – 
Javořina. Srážky  700 – 800 mm, průměrná roční teplota 7 – 8 st.C. Převažující LVS dubobukový a 
bukodubový. Roční přírůst se pohybuje okolo 6,3 m3/ha, roční těžba  - 90 000  - 95 000 m3 (5,3 m3/ha), 
obnova - cca 90 ha, z toho 25 – 30 ha přirozená obnova, těžba předmýtní výchovná cca 1 500 ha, prořezávky 
370 ha. 

Další informace k provozní problematice připojil Ing. Zvoníček, ředitel Divize lesní výroby CE WOOD 
a.s. Při této příležitosti také vyzvedl osobnost Ing. Indrucha a jeho pěstitelský odkaz v oblasti vč. 
publikačních aktivit (viz. např. publikace Indruch, A.: „Zakládání a výchova listnatých porostů“). 

V bodu 6. Organizační záležitosti předložil Ing. Kupčák navrhovaná témata jednání příští EK (státní 
správa lesů, NLP, dotace v LH a kraje, kompenzace deficitního hospodaření na některých lesních majetcích), 
jež by se mělo uskutečnit ve dnech 19. – 20. 10. 2004. Oblast a místo konání bude upřesněno.  

Při exkurzi dne 21.4. 2004 se účastníci seznámili s přirozeným bukovým hospodářstvím na demostračním 
objektu LČR Vlára – revír Sidonie (genová základna buku, první zóna CHKO Bílé Karpaty). Exkurzi vedli  
Ing. Turek, zástupce les. správce a revírník p. Mašláň, se zastávkami a výkladem: přírodní rezervace Sidonie, 
péče o dospívající porosty, přirozené zmlazení jedle, původní dřevinné společenstvo (výběrové stromy - 
třešeň ptačí).  

V odpoledních hodinách pokračovalo společné jednání s EK OL SAPV za řízení jejího předsedy Ing. 
Ďurkoviče podle programu: 
1. Informace o činnosti OL SAPV 
2. Nový lesní zákon v SR  
3. Současná dotační politika LH SR 
4. Exkurze 

K bodu 1. vystoupil předseda OL Doc. Konôpka a podal zevrubné informace o struktuře a dosavadní 
činnosti OL SAPV, vč. hlavních záměrů OL a Sekcie ekonomiky a les. politiky  na roky 2004 - 2006. Také 
vyslovil iniciativu k vylišení lesnictví v rámci EU a integraci lesnické vědy a výzkumu po vstupu Slovenska 
do EU. Přednesenou iniciativu dále rozvedl Ing. Ďurkovič a vyzval k formulaci námětů k zapracování 
společného postupu, vč. eventuality společného postupu s dalšími zeměmi Visegrádké čtyřky. 

K bodu 2. vystoupil Ing. Moravčík, vedoucí odboru lesníckej politiky, ekonomiky a HÚL Lesníckeho 
výskumného ústavu Zvolen. Podrobně seznámil přítomné s navrhovaným zněním nového lesního zákona SR 
na což navazovala diskuze i vzájemná výměna zkušeností, vč. zkušeností s lesním zákonem v ČR. 

Ze závěrů jednání vyplynula potřeba formulace k vyslovené iniciativě a dalšímu společnému postupu (viz 
bod 1.), například: 
- v oblasti vzájemné informovanosti (horizontální, vnitřní, informovanost v rámci EU), 
- v oblasti stávající národní legislativy, vč. statutární struktury (viz odvětvová struktura), 
- v oblasti analýzy nástrojů (Národní lesnický program, Koncepce vědy a výzkumu), 
- v oblasti analýzy vlivů EU (viz agrární sektor). 

Dne 22.4. 2004 se uskutečnila exkurze na objektech bukového hospodářství v rámci LS Nemšová (flyš 
Bielych Karpát, ekotyp buku s plnodřevným tvarem a délkou kmene, ekotyp modřínu trenčínského), jež 
spadá do působnosti Odštepného závodu Trenčín, Lesy SR, š.p. Banská Bystrica. 

Zapsal: Ing. Kupčák 


